

中国社会科学论坛暨第十二届国际法论坛论文集

“国际法治与全球治理”

Symposium of the CASS Forum & Twelfth International Law Forum

“Global Governance and International Rule of Law”



中国社会科学院
中国社会科学院国际法研究所
Chinese Academy of Social Sciences (CASS)
Institute of International Law, CASS

北京, 2015年10月31日-11月1日

31 October-1 November 2015, Beijing

中国社科论坛暨第十二届国际法论坛

国际法治与全球治理

主办：中国社会科学院

承办：中国社会科学院国际法研究所

2015年10月31日-11月1日·北京

会议日程

说明：主题发言每人10—15分钟，评议每人不超过8分钟，提问和回答每人不超过5分钟。

10月31日

7:20-8:20 早餐（一楼西餐厅）

8:30-10:00 开幕式

主持人：陈泽宪，中国社会科学院国际法研究所所长，研究员

致辞及大会发言：

1. 车丕照，清华大学法学院教授
发言主题：你好 TPP
2. 纪文华，商务部条法司处长
发言主题：国际经贸规则重构的法律思考
3. 汉斯·范龙，海牙国际私法会议前秘书长
发言主题：全球视野下的国际私法
4. 赵建文，中国社会科学院国际法研究所研究员
发言主题：联合国70年：国际人权保护的发展历程和趋势
5. 刘毅强，中国国际法促进中心执行主任
发言主题：叙利亚难民危机调研报告
6. 何志鹏，吉林大学法学院教授
发言主题：国际法治的中国表达

10:00-10:15 茶歇

第一单元（10:15-12:00）

主持、评议人：刘楠来，中国社会科学院荣誉学部委员，国际法研究所研究员
张桂红，北京师范大学法学院教授

10:15-11:30 主题发言

1. 杨 松，辽宁大学法学院院长，教授
发言主题：国际贸易规则新趋势与中国一带一路战略的法律应对
2. 赵劲松，华东政法大学国际航运法律学院院长、教授
发言主题：第三次世界贸易革命与“一带一路”法制建设
3. 宋晓燕，上海财经大学法学院教授
发言主题：中国自贸试验区对接国际金融标准应注意的问题
4. 刘敬东，中国社会科学院国际法研究所研究员，最高人民法院民四庭副庭长
发言主题：多边体制 v. 区域性体制：国际贸易法治的困境与出路
5. 刘 勇，浙江财经大学法学院副教授
发言主题：SCM 协定下政府免费分配碳排放配额的“财政资助”构成论

11:30-11:45 评议与讨论

12:00 午餐（一楼西餐厅，自助餐）

第二单元（14:00-16:00）

主持、评议人：沈 涓，中国社会科学院国际法研究所研究员
赵 健，中国国际经济贸易仲裁委员会事业发展处处长

14:00-15:30 主题发言

1. 李復甸，中华仲裁协会理事长，教授
发言主题：论仲裁中建构专家证人制度之可行性
2. 陈卫佐，清华大学法学院教授
发言主题：当代国际私法立法中的一般性例外条款
3. 郭玉军，武汉大学法学院教授
发言主题：国际民事诉讼中应诉管辖标准研究
4. 杜 涛，华东政法大学国际法学院教授
发言主题：《民法典》应当摒弃绝对属地主义
5. 宋 晓，南京大学法学院教授
发言主题：特征履行方法及其运用
6. 吴 用，中国青年政治学院法学院执行院长，副教授
发言主题：论冲突规范的竞合
7. 涂广建，澳门大学法学院副教授
发言主题：中国大陆与澳门之间民商事裁判的相互承认和执行
8. 李庆明，中国社会科学院国际法研究所副研究员
发言主题：从 A 公司与 Z 公司案看外国仲裁机构在中国大陆提供仲裁服务的法律问题

15:30-15:45 评议与讨论

15:45-16:00 茶歇

第三单元 (16:00-17:45)

主持、评议人：朱晓青，中国社会科学院国际法研究所研究员

吴 慧，国际关系学院副院长，教授

16:00-17:15 主题发言

1. 李寿平，北京理工大学空间法研究所主任、教授
发言主题：国际空间法中的软法研究
2. 王可菊，中国社会科学院国际法研究所研究员
发言主题：国际法中的禁止反言原则
3. 刘国福，北京理工大学法学院教授
发言主题：关于大湄公河次区域在华外籍新娘法律问题的思考和展望
4. 柳华文，中国社会科学院国际法研究所所长助理，研究员
发言主题：依法反腐与加强国际合作
5. 安德烈·卡利吉尔利，意大利马切拉塔大学法学院研究员
发言主题：管理刑事领域的国际合作：或引渡或起诉原则的作用
6. 樊 文，中国社会科学院法学研究所副研究员
发言主题：论死刑立即执行犯赦免请求权之保障
7. 朱利江，中国政法大学国际法学院副教授
发言主题：普遍定期审议与国际人道法

17:15-17:45 评议与讨论

18:00 晚餐（二楼功能厅，桌餐）

11月1日

7:20-8:20 早餐（一楼西餐厅）

第四单元 (8:30-10:15)

主持、评议人：蒋小红，中国社会科学院国际法研究所研究员

丁 丁，对外经贸大学法学院教授

8:30-9:45 主题发言

1. 潘国平，西南政法大学国际法学院教授
发言主题：“一带一路”与亚洲联盟的构建
2. 法比奥·马尔切利，意大利国家研究委员会国际法律研究所研究员
发言主题：适用于外债的法律原则
3. 伦纳·库尔姆斯，德国马普比较私法与国际私法研究所研究员
发言主题：互联网金融：从M-Pesa到众筹
4. 斯迪克·塞雅德，瑞典斯德哥尔摩大学法学院教授
发言主题：金砖国家开发银行与欧洲投资银行的比较研究
5. 伏军，对外经贸大学法学院教授

发言主题：TPP 与中国已签订 FTA 的文本比较

6. 纳度·马里斯，瑞典德隆大学人权与人道法研究所副教授

发言主题：在全球经济中保护人权

7. 黄晋，中国社会科学院国际法研究所副研究员

发言主题：国家安全审查制度中的外国投资主体与控制问题

9:45-10:00 评议与讨论

10:00-10:15 茶歇

第五单元 (10:15-11:50)

主持、评议人：莫纪宏，中国社会科学院法学研究所副所长，研究员
孔庆江，中国政法大学国际法学院院长，教授

10:15-11:35 主题发言

1. 林灿铃，中国政法大学国际法学院教授

发言主题：国际环境条约之不履约机制

2. 戴瑞君，中国社会科学院国际法研究所副研究员

发言主题：国际法与国内法关系新探

3. 何力，复旦大学法学院教授

发言主题：关于气候变化的国际环境法规制的演进与博弈

4. 陈红彦，华南理工大学法学院教授

发言主题：气候变化制度引入边境措施的现实困境与未来发展

5. 刘洪岩，中国社会科学院法学研究所研究员

发言主题：外层空间生态安全的国际法保护：困境与出路

6. 何晶晶，中国社会科学院国际法研究所助理研究员

发言主题：气候变化的人权法维度

7. 郝鲁怡，中国社会科学院国际法研究所副研究员

发言主题：欧盟国际移民法律制度的困境与发展趋势

11:35-11:50 评议与讨论

12:00 午餐（一楼西餐厅，自助餐）

第六单元 (14:00-15:15)

主持、评议人：赵劲松，华东政法大学国际航运法律学院院长，教授
王翰灵，中国社会科学院海洋法与海洋事务研究中心主任，副研究员

14:00-15:00 主题发言

1. 金永明，上海社会科学院中国海洋战略研究中心主任、研究员

发言主题：论海洋法的发展与挑战

2. 傅廷中，清华大学法学院教授

发言主题：我国全民所有制航运企业面临的法律风险与防范

3. 初北平，大连海事大学法学院院长，教授

发言主题：国际商事仲裁与中菲南海仲裁程序的类比

4. 张文广，中国社会科学院国际法研究所副研究员

发言主题：中国海商法学发展评价（2000-2012）

5. 马金星，中国社会科学院国际法研究所博士后研究人员

发言主题：论特别敏感海域制度在南海断续线海域的适用

15:00-15:15 评议与讨论

15:15-15:30 闭幕式

主持人：柳华文，中国社会科学院国际法研究所所长助理，教授

闭幕发言：

1. 伦纳·库尔姆斯，德国马普比较私法与国际私法研究所研究员

2. 陈泽宪，中国社会科学院国际法研究所所长，教授

CASS Forum&Twelfth International Law Forum
“Global Governance and International Rule of Law”

Sponsors: Chinese Academy of Social Sciences (CASS)
Institute of International Law, CASS
31 October-1 November 2015, Beijing

AGENDA

Note: 10-15 minutes each person for speakers, maximum 8 minutes each person for commentators, and maximum 5 minutes each person for questions & answers

October 31, Saturday

7:20-8:20 Breakfast (Buffet Restaurant, 1st floor)

8:30-10:00 Opening Ceremony

Chairperson: Prof. Chen Zexian, Director, Institute of International Law, CASS

Opening Remarks and Presentations:

1. Prof. Che Pizhao, Tsinghua University Law School

Hello TPP

2. Mr. Ji Wenhua, Director, Department of Treaty and Law, Ministry of Commerce

Some Thinking on the Reconstruction of International Economic and Trade Rules from the Legal Perspective

3. Mr. Hans van Loon, Former Secretary General, Hague Conference on Private International Law

Private International Law under Global Perspective

4. Prof. Zhao Jianwen, Institute of International Law, CASS

UN Seventy Years: the Tendency and Progress of International Human Right Protection

5. Mr. Liu Yiqiang, Executive Director, Chinese Initiative on International Law

Investigation Report of Refugee Crisis in Syria

6. Prof. He Zhipeng, Law School, Jilin University

International Rule of Law: The Expression of China

10:00-10:15 Tea Break

Session 1 (10:15-12:10)

Chairperson & Commentator:

Prof. Liu Nanlai, Honorary Academy Member and Professor, Institute of International Law, CASS

Prof. Zhang Guihong, Beijing Normal University Law School

10:15-11:30 Presentations

1. Prof. Yang Song, Dean and Professor, Liaoning University Law School

New Tendency of International Trade Rules and Legal Response of Chinese "One Belt One Road" Strategy

2. Prof. Zhao Jinsong, Dean of the International Shipping Law School, East China University of Political Science & Law

The World's Third Commercial Revolution and "One Belt One Road" Legal System Construction

3. Prof. Song Xiaoyan, Shanghai University of Finance and Economics Law School

Some Issues on the Application of International Financial Standards to China's Free Trade Zones

4. Prof. Liu Jingdong, Institute of International Law, CASS; Deputy Chief Judge, Fourth Court of Civil Trial, The Supreme People's Court of the P.R. China

Multilateral System VS Regional System: Predicaments of International Trade Law and the Way Out

5. Prof. Liu Yong, Zhejiang University of Finance and Economics Law School

Financial Contribution Analysis of Free Allocation of Carbon Emission Permits by Governments under SCM Agreement

11:30-11:45 Comments and Discussion

12:00 Lunch (Buffet, Restaurant, 1st Floor)

Session 2 (14:00-16:00)

Chairperson & Commentator:

Prof. Shen Juan, Institute of International Law, CASS

Mr. Zhao Jian, Director, Department of Research and Development, China International Economic and Trade Arbitration Commission

14:00-15:30 Presentations

1. Prof. Li Fudian, Chinese Arbitration Association, Taipei

The Practicability of Expert Witness System in the Arbitration

2. Prof. Chen Weizuo, Tsinghua University Law School

The General Exception Clause in Contemporary Private International Law Legislation

3. Prof. Guo Yujun, Wuhan University Law School

Standards of Submission to Jurisdiction in International Civil Procedure

4. Prof. Du Tao, East China University of Political Science & Law School of International Law

The New Civil Code Should Abandon the Absolute Territoriality Principle

5. Prof. Song Xiao, Nanjing University Law School

Characteristic Performance Method and its Application

6. Prof. Wu Yong, Executive Dean, China Youth University of Political Studies Law School

On Coincidence of Conflict Rules

7. Prof. Tu Guangjian, University of Macau Faculty of Law

The Arrangement on Mutual Recognition and Enforcement of Judgments in Civil and Commercial Matters between Mainland China and Macau SAR

8. Prof. Li Qingming, Institute of International Law, CASS

The Legal Issues of Arbitration Service Provided by Foreign Arbitration Institution in the Mainland of China from the Case of Z v. A And Others

15:30-15:45 Comments and Discussion

15:45-16:00 Tea Break

Session 3 (16:00-17:45)

Chairperson & Commentator:

Prof. Zhu Xiaoqing, Institute of International Law, CASS

Prof. Wu Hui, Vice President, University of International Relations

16:00-17:15 Presentations

1. Prof. Li Shouping, Dean of Space Law Institute, Beijing University of Technology

Soft Law in International Space Law

2. Prof. Wang Keju, Institute of International Law, CASS

On Principle of Estoppel in International Law

3. Prof. Liu Guofu, Beijing University of Technology Law School

Consideration and Forecast of the Legal Problems Regarding Greater Mekong Subregion Foreign Brides in China

4. Prof. Liu Huawen, Institute of International Law, CASS

Combat Corruption According to Law and Enhance International Cooperation

5. Prof. Andrea Caligiuri, University of Macerata Faculty of Law

Governing International Cooperation in Criminal Matters

6. Prof. Fan Wen, Institute of Law, CASS

On the Guarantee for Claims for Pardon of the Criminals Sentenced to Immediate Execution

7. Prof. Zhu Lijiang, School of International Law, China University of Political Science and Law

Universal Periodic Review and International Humanitarian Law

17:15-17:45 Comments and Discussion

18:00 Welcome Dinner (Table, Restaurant, 2nd Floor)

November 1, Sunday

7:20-8:20 Breakfast (Dining Hall, 1st floor)

Session 4 (8:30-10:30)

Chairperson & Commentator:

Prof. Jiang Xiaohong, Institute of International Law, CASS

Prof. Ding Ding, University of International Business and Economics Law School

8:30-9:45 Presentations

1. Prof. Pan Guoping, School of International Law, Southwest University of Political Science & Law
"One Belt One Road" Strategy and Construction of Asian Nations Association
2. Prof. Fabio Marcelli, Research Director, ISGI-CNR
Legal Principles Applying to Foreign Debt
3. Prof. Rainer Kulms, Max Planck Institute for Comparative and International Private Law
Internet Finance: From M-Pesa to Crowdfunding
4. Prof. Mohamed Sideek Seyad, University of Stockholm Faculty of Law
Comparative Study on BRICs Development Bank and European Investment Bank
5. Prof. Fu Jun, University of International Business and Economics Law School
comparison of TPP and China signed FTA text
6. Prof. Radu Mares, Raoul Wallenberg Institute of Human Rights and Humanitarian Law, Lund University
Protecting Human Rights in a Global Economy
7. Prof. Huang Jin, Institute of International Law, CASS
Foreign Investment Persons and Control in National Security Review System

09:45-10:00 Comments and Discussion

10:00-10:15 Tea Break

Session 5 (10:15-11:50)

Chairperson & Commentator:

Prof. Mo Jihong, Institute of Law, CASS

Prof. Kong Qingjiang, School of International Law, China University of Political Science and Law

10:15-11:35 Presentations

1. Prof. Lin Canling, School of International Law, China University of Political Science and Law
Non-Compliance-Procedure of International Environmental Treaties
2. Prof. Dai Ruijun, Institute of International Law, CASS
A New Perspective of the Relationship between International Law and Domestic Law
3. Prof. He Li, Fudan University Law School
The Evolution and Game of International Environmental Regulation on Climate Change

4. Prof. Chen Hongyan, South China University of Technology Law School

The Plight and Outlook of Border Measures in Climate Change Rules

5. Prof. Liu Hongyan, Institute of Law, CASS

International Legal Protection of Outerspace Ecological Security: Predicaments and Way Out

6. Prof. He Jingjing, Institute of International Law, CASS

The Human Rights Dimension of Climate Change

7. Prof. Hao Luyi, Institute of International Law, CASS

Predicament and Development Trend of EU International Immigration Legal System

11:35-11:50 Comments and Discussion

12:00 Lunch (Buffet, Restaurant, 1st Floor)

Session 6 (14:00-15:15)

Chairperson & Commentator:

Prof. Zhao Jinsong, Dean of the International Shipping Law School, East China University of Political Science

Prof. Wang Hanling, Director of National Center for Ocean Affairs and the Law of Sea CASS, Institute of International Law, CASS

14:00-15:00 Presentations

1. Prof. Jin Yongming, Director of Chinese Ocean Strategic Research Center, Shanghai Academy of Social Science

On Development and Challenge of the Law of the Sea

2. Prof. Fu Tingzhong, Tsinghua University Law School

Legal Risk and Its Prevention of the Shipping Enterprises Owned by the Whole People of China

3. Prof. Chu Beiping, Dean of Law School, Dalian Maritime University

Analogy between International Commerce Arbitration and China-Philippine South China Sea Arbitration

4. Prof. Zhang Wenguang, Institute of International Law, CASS

Review of Chinese Maritime Law Studies(2000-2012)

5. Dr. Ma Jinxing, Institute of International Law, CASS

On application of Particularly Sensitive Sea Area system in SCS Nine-Segmented Line Area

15:00-15:15 Comments and Discussion

15:15-15:30 Closing Ceremony

Chairperson: Prof. Liu Huawen, Assistant Director of the Institute of International Law, CASS

Closing Remarks:

Prof. Rainer Kulms, Max Planck Institute for Comparative and International Private Law

Prof. Chen Zexian, Director of the Institute of International Law, CASS